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Deze dagkrant bevat alle moties en pre-adviezen, de EK-

verantwoording en belangrijke praktische informatie. 

Welkom!

praktische Zaken
organisatie congres
Het congres is georganiseerd door en staat onder leiding 

van het congrespresidium van GroenLinks. De leden 

van het presidium zijn:  Birte van Elk, Debby de Heus, 

Bert Huisman, Rick Meulensteen, Jos Olsthoorn, Simon 

Otjes, Hilda Passchier en Tjark Reininga. Jaarlijks zijn er 

binnen het presidium vacatures voor nieuwe leden. Wil 

je alvast meer informatie over de vacatures? Neem dan 

contact op via rzeefat@groenlinks.nl.

busvervoer
Vanmiddag rijden er tussen 17.30 – 19.00 uur extra 

bussen van Vredenburg terug naar Centraal Station 

Utrecht. De opstaphalte vind je (na het verlaten van 

het gebouw) aan je linkerzijde op de dijk. Verder kun je 

natuurlijk ook gebruik maken van de stadsbussen (nrs: 

19, 28, 39). 

ruimte in de Zaal 
Er zijn 1500 leden aanwezig die allemaal een plekje in 

de zaal zoeken. Houd er bij het plaatsnemen rekening 

mee direct aan te sluiten bij je buren, zodat er zo min 

mogelijk ongebruikte en onbereikbare stoelen over 

blijven!

foyer en tent
Zowel in de tent als de foyer worden koffie, thee en 

lunch geserveerd. De tent vind je links van de zaal. 

Daarnaast vinden de deelnemers van Zin in GroenLinks 

hun meetingpoint in de tent. Mensen die zich aange-

meld hebben als buddy of een buddy zoeken, kunnen 

elkaar ontmoeten in de foyer waar ook een meeting-

point is ingericht. 

In de foyer en tent wordt in beeld en geluid verslag 

gedaan van het congres (d.m.v. plasmaschermen en een 

geluidsinstallatie). Voor aanvang van het congres is de 

introductie voor nieuwe congresbezoekers in de tent. 

speeddating
In de pauze kun je in de tent speeddaten met Groen-

Linksparlementariërs, de kandidaat bestuurders, de 

partijvoorzitter en de directeur van het Landelijk Bu-

reau.

spreekbonnen
Naar aanleiding van de ingediende moties heeft het 

presidium moeten besluiten ook de spreektijd voor 

de behandeling van de fractieverantwoordingen 

(agendapunt 4) met behulp van spreekbonnen toe 

te wijzen. De indieners van de moties krijgen kort 

de gelegenheid deze toe te lichten. Overige sprekers 

voor dit punt moeten bij aanmelding tenminste tien 

spreekbonnen Fractieverantwoordingen inleveren.

stemkastJes
Vlak achter de aanmeldbalies tref je onze collega’s 

aan die stemkastjes uitdelen. Tegen inlevering van 

je stemkastjesbon krijg je een stemkastje. Deze mag 

je de hele dag bij je houden en dus ook mee de zaal 

uitnemen. Let op: de stemkastjes werken alleen in 

de congreszaal! Wil je stemmen dan moet je dit dus 

vanuit de theaterzaal doen, anders heeft het stem-

kastje geen bereik en word je stem niet meegeno-

men. Controleer aan het eind van het congres goed 
of je het stemkastje hebt ingeleverd! Elk verloren 

stemkastje moet door ons vergoed worden. 

sprekersliJsten
Sprekerlijsten sluiten 30 minuten voor aanvang van 

het agendapunt. Dit betekent dat sprekers voor agen-

dapunt 1 zich direct bij de opening van de congres-

zaal (om 9:45 uur) moeten aanmelden bij de organi-

satietafel.
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lunch
Heb je je aangemeld voor de lunch, dan tref je in de en-

velop die je bij binnenkomst hebt gekregen een lunch-

bon aan. Tegen inlevering van deze bon bij de lunch-

ruimtes (zowel in de tent als in de entreehal) mag je zelf 

je lunch uitkiezen. We rekenen op twee broodjes, soep 

en een stuk fruit per persoon. De buffetten zijn geopend 

van 12.45 – 14.30 uur. Bij alle broodjes staat aangegeven 

welke ingrediënten zijn gebruikt. Heb je dieetwensen 

doorgegeven, dan vind je in je envelop een briefje met 

aanvullende aanwijzingen. 

internet
Er is  een open draadloos netwerk met internettoegang. 

Houd anderen op de hoogte via je blog of Twitter (met de 

hashtag #toekomst) en andere social media.

themasessies

Nooit meer Eurocrisis? – De kansen voor een Green New 

Deal (12:15 - 13:00 uur)

De eurocrisis is niet alleen een crisis van overheids-

schulden, maar ook een bankencrisis, een crisis van 

economische onevenwichtigheden en een politieke 

crisis. Met louter bezuinigen lossen we de crisis niet op. 

Het recente europact over begrotingsdiscipline wordt 

door economen zelfs een ‘zelfmoordpact’ genoemd. 

GroenLinks pleit voor meer Europese solidariteit, veilige 

banken, structurele hervormingen en toekomstgerichte 

investeringen. Hoeveel politieke speelruimte is er voor 

een Green New Deal? Met Bas Eickhout (Europarlemen-

tarier GroenLinks), Bruno Braakhuis (Tweede Kamer-

fractie), Steven Adolf (journalist Volkskrant) en Rens 

van Tilburg (Onderzoeker SOMO).

Themadiscussie De falende verzorgingsstaat – Tijd voor 

nieuwe zekerheden  (14:00 uur – 14:45 uur)

De verzorgingsstaat kraakt en piept en biedt al lang niet 

meer de zekerheid die zij lange tijd beloofde. Er is een 

grote groep outsiders op de arbeidsmarkt en deze wer-

kenden hebben onvoldoende baat bij voorzieningen als 

WW, scholing, enzovoorts. Voor hen is de toegang tot de 

sociale zekerheid te vaak geblokkeerd en de werking te 

beperkt. Hoog tijd voor nieuwe zekerheden!

In deze discussie wordt verkend welke nieuwe zeker-

heden nodig zijn en hoe deze er dan uit zouden moeten 

zien.

•	 Inleiding	door	Tof	Thissen	(fractievoorzitter	Eerste	

Kamer)

•	 Reacties	van	en	discussie	met	Esther-Mirjam	Sent	

(hoogleraar Economie aan de Radboud Universiteit 

Nijmegen en lid van de Eerste Kamer namens de 

PvdA) en Kick van der Pol (voorzitter van Baliegroep 

Sociale Zekerheid)

•	 Slotbeschouwing	door	Jesse	Klaver	(Tweede	Kamer-

lid en woordvoerder sociale zaken) 

correcties congreskrant
benoemingen commissie geschil & beroep
Bij de tekst over de benoemingen in de commissie 

Geschil & Beroep (congreskrant, pagina 11) staat als ver-

zoek van het partijbestuur vermeld “de zittingstermijnen 

van de leden  van de commissie met twee jaar te verlengen tot 

het congres van 2014”. Voor de duidelijkheid: het gaat hier 

om een herbenoeming van de zittende leden voor een 

periode van twee jaar. De herbenoeming betreft de vol-

gende commissieleden: Jent Bijlsma, Jack Bogers, Hans 

van Egdom, Jurien Korzelius, Ivan Welters en Christian 

Jongeneel. 

begroting 2012
In de begrotingscijfers die in de congreskrant zijn gepu-

bliceerd (pagina 14) staat de post mutatie bestemmings-

reserves. Voor de duidelijkheid vind je hieronder een 

toelichting op de samenstelling van deze post:

Toevoeging aan bestemmingsreserves € 102.000

Onttrekkingen aan bestemmingsreserves € (47.500)

Mutatie bestemmingsreserves € 54.500

verkieZingen partiJbestuur
De nieuwe bestuursleden treden na verkiezing op het 

congres in principe per 1 maart 2012 in functie. 
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agenda 30e groenlinks-congres 
ZATERDAG 11 FEBRUARI 2012
Vredenburg Leidsche Rijn, Utrecht

9:15 uur  zaal open; start ontvangst en inschrijving
9:45 uur  Introductie voor nieuwe congresgangers (tent)
9:45 uur  plenaire zaal open

1.  opening (10:15 uur)  
orde van het congres

−	 benoeming stembureau

2.  formele besluiten (10:20 uur)
−	 benoeming leden van het congrespresidium
−	 benoeming voorzitter Commissie Geschil en Beroep
−	 begroting 2012 en jaarverslag 2011 

3.   verantwoordingen (10:30 uur)
−	 EGP-delegatie
−	 Partijbestuur 
−	 Toezichtraad

4. moties en vragen n.a.v. de fractieverantwoordingen  
 tweede kamer, eerste kamer en eurodelegatie (11:00 uur)

5.  voorstel medewerkers provinciale besturen (11:30 uur)

6.  presentatie kandidaat- bestuursleden (11:45 uur)

Themasessie   (12:15 uur) 
Nooit meer Eurocrisis? – De kansen voor een Green New Deal

13:00 uur  Lunchpauze met mogelijkheid tot speeddaten met GroenLinks-VIP’s en 
kandidaat bestuursleden

Themasessie   (14:00 uur) 
                       De falende verzorgingsstaat – Tijd voor nieuwe zekerheden  

7.  wiJZiging statuten en reglementen:  
 voorstel invoering referendum kandidatenliJsten (14:45 uur)

8. verkieZingen partiJbestuur (15:15 uur)
−	 verantwoording kandidatencommissie
−	 presentatie kandidaten
−	 stemmingen
−	 speech nieuwe partijvoorzitter

9.  actuele moties (15:45 uur)

10.   debat met Jolande sap, tof thissen en Judith sargentini (16:00 uur)

11.  speech Jolande sap  (16:40 uur)

12.  slot (17:00 uur)
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fractieverantwoording 
groenlinks eerste kamer 
februari 2011 - 2012
Het jaar 2011 stond in het teken van de ontdekking van 

de Eerste Kamer door een breed en groot publiek, inclu-

sief de media. De verkiezing van de leden van de senaat 

door de op 2 maart gekozen leden van de 12 Provinciale 

Staten was vanwege het minderheidskabinet Rutte, 

gedoogd door de PVV, van groot belang. Zowel voor de 

oppositie als voor de coalitiepartijen. Zelden zijn de 

lijsttrekkers van de partijen die meededen aan de EK-

verkiezingen zo vaak in het nieuws geweest, geportret-

teerd of met elkaar in debat gegaan.  

Tijdens het GroenLinks-congres van 5 febr 2011 werd de 

lijst voor de verkiezing van de Eerste Kamer vastgesteld. 

Tof Thissen voerde voor de tweede keer de lijst aan die 

verder bestond uit Tineke Strik op 2, Marijke Vos op 3, 

Ruard Ganzevoort op 4, Margreet de Boer op 5, Yolan 

Koster op 6 en op 7, 8 en 9 respectievelijk Harmen Bin-

nema, Cees van Eijk en Jan Laurier.

De verwachtingen waren hooggespannen. We zouden 

wel eens 6 of 7 zetels kunnen binnenhalen. Waarschijn-

lijk door de leiderschapswisseling in de Tweede Kamer 

en het spannende Kunduz besluit bleef de winst beperkt 

tot één zetel en gingen we op de daadwerkelijke verkie-

zingsdag van de EK op 23 mei van 4 naar 5 zetels. Een 

alleszins bevredigend resultaat! Op 7 juni is de nieuwe 

fractie van 5 beëdigd. 

De week ervoor namen we afscheid van Britta Böhler 

en Jan Laurier die in de vier jaren dat ze deel uitmaak-

ten van de fractie van belangwekkende betekenis zijn 

geweest voor GroenLinks en de senaat. We danken hen 

daarvoor nogmaals!

In juni zijn Marijke Vos, Margreet de Boer en Ruard Gan-

zevoort geïnstalleerd als Eerste Kamerlid.

De portefeuille-verdeling van de fractie ziet er als volgt 

uit:

Tof Thissen: fractievoorzitter en woordvoerder Alge-

mene Zaken, Sociale Zaken en Werkgelegenheid, Volks-

gezondheid (care, WMO, AWBZ, ZVW en Jeugdzorg), 

Beroepsonderwijs,  Media, fractievoorzittersoverleg;

Tineke Strik: vice-fractievoorzitter en woordvoerder Eu-

ropa en tevens voorzitter vaste EK-commissie Europese 

Samenwerkingsorganisaties, Veiligheid/Politie, Immi-

gratie/Asiel, Inburgering, Sociale Zaken (arbeidsrecht), 

Buitenlandse Zaken, JBZ-Raad, Strafrecht;

Marijke Vos: fractiesecretaris en woordvoerder Eco-

nomische Zaken, Energie, Landbouw, Innovatie, Voed-

selkwaliteit, Natuurbeheer, Infrastructuur, Milieu en 

Ruimtelijke Ordening, Parlementair Onderzoek;

Margreet de Boer: fractiepenningmeester en woord-

voerder Binnenlandse Zaken, Volkshuisvesting, Ge-

meenten en Provincies, Mensenrechten, Financiën, 

Belastingen, Bestuursrecht, Civiel Recht, Veiligheid/

Politie, Infrastructuur (water);

Ruard Ganzevoort: woordvoerder Koninkrijksrelaties/

BES-landen, Buitenlandse Zaken, Defensie, Ontwik-

kelingssamenwerking, Onderwijs, Cultuur en Weten-

schapsbeleid, Sport, Volksgezondheid (cure), Verzoek-

schriften. 

Provincies: Groningen, Friesland – Margreet; Drenthe, 

Flevoland, Utrecht – Ruard; Overijssel, Gelderland – 

Tineke, Noord Holland, Zuid Holland, Zeeland – Marijke; 

Noord Brabant, Limburg – Tof. 

Gedurende het afgelopen jaar hebben de fractieleden 
hun bijdrage geleverd aan de hieronder genoemde 
debatten.
      

britta böhler:
Britta voerde het woord bij het themadebat over het 

Strategisch Concept van de NAVO en heeft in het kader 

van dit debat het belang van non-proliferatie benadrukt. 

Doel is hierbij dat er géén strategische kernwapens op 

Nederlands grondgebied worden opgeslagen. Zij heeft 

bij de regering erop aangedrongen dat de regering van 

de Verenigde Staten op de hoogte wordt gebracht van 

deze wens van Nederland. 

In maart debatteerde de Eerste Kamer over het voor-

stel van senator Schuurman (CU) om een parlementair 

onderzoek te houden over de gevolgen van privatisering. 

Britta steunde het voorstel en wees erop dat dit on-

derwerp bij uitstek geschikt is voor een enquête door 

de Eerste Kamer. Privatisering is een kwestie met een 

brede maatschappelijke impact die rechtstreeks de ver-

houding tussen burger en overheid raakt. 

Bij het debat over de Wet dieren benadrukte Britta 

Böhler dat door de nieuwe wet het dierenwelzijn niet 

wordt verbeterd. De antwoorden van de staatssecretaris 

stelden de senaat teleur. Na overleg stelden de woord-

voerder unaniem voor het debat op te schorten totdat de 

regering de door de senatoren gestelde vragen schrifte-

lijk heeft beantwoord. 

Op 10 mei werd het debat voortgezet. In de Eerste Kamer 

heeft GroenLinks tegen dit wetsvoorstel gestemd (in 

tegenstelling tot de Tweede Kamer); er werd een achttal 

moties ingediend; zeven door de PvdD en een door het 

CDA. Britta Böhler heeft de eerste zeven moties mede-

ondertekend. 

Op 17 mei vond de stemming plaats over deze wet. 



6   |  dagkrant 30e groenlinkscongres  | 11 februari 2012 | 

Britta heeft tijdens de plenaire behandeling van het 

wetsvoorstel op 12 april en 10 mei enkele fundamentele 

bezwaren kenbaar gemaakt. Deze bezwaren hadden met 

name te maken met de gebrekkige kwaliteit van de wet 

en het feit dat het dierenwelzijn door de nieuwe regel-

geving niet zal verbeteren. De reactie van de regering 

op deze bezwaren was buitengewoon teleurstellend. 

GroenLinks heeft derhalve, samen met o.a. de PvdD, 

tegen dit wetsvoorstel gestemd.

Jan laurier:
Bij het debat over het Electronisch Patiëntendossier 

voerde Jan het woord i.p.v. de door ziek-te gevelde Tof 

Thissen.

Het debat met minister Schippers over het het EPD kan 

kort samengevat worden: zij krijgt van zeven woord-

voerders de vraag “welk probleem denkt u hiermee 

op te lossen?” en zeven keer de vraag “welke nieuwe 

problemen schept u hiermee?” Bovendien vroeg Jan 

zich af hoe nu de ver-plichte aansluiting op het EPD zich 

verhoudt met het medisch beroepsgeheim. 

In maart kwam minister Schippers naar de Eerste 

Kamer om antwoord te geven op vragen van senatoren 

n.a.v. het debat over het EPD. Er werd op 5 april unaniem 

tegengestemd: bij vraag van de Voorzitter wie voor dit 

wetsvoorstel wilde stemmen, stond NIEMAND op – een 

unicum!  

Jan was woordvoerder bij het Beleidsdebat LNV. Hij uitte 

scherpe kritiek op de voornemens van dit kabinet t.a.v. 

verantwoord natuurbeleid: robuuste verbindingszones 

in de ecologische hoofdstructuur worden geschrapt, Na-

tura 2000 gebieden worden ter discussie gesteld en na-

tuur wordt voorgesteld als een vijand van vooruitgang.

Op 22 maart werd in de Eerste Kamer gedebatteerd 

over de aanpassing Mededingingswet ter invoering van 

gedragsregel voor de overheid. Deze wet wordt aangepast 

voor decentrale overheden. Belangrijkste argument: 

geen oneigenlijke concurrentie van overheden t.o.v. 

bedrijven. Maar, zo vroeg Jan Laurier zich af, is deze 

wet ook geen opmaat naar verplichte privatisering voor 

decentrale overheden? 

In mei werd aan de Voorzitter van de Eerste Kamer het 

eindrapport van de Tijdelijke commissie voorbereiding 

parlementair onderzoek privatisering/verzelfstandi-

ging overheidsdiensten aangeboden. Jan Laurier verte-

genwoordigde GroenLinks in deze commissie; na zijn 

vertrek heeft Marijke Vos zijn plaats ingenomen. De 

commissie deed het voorbereidende onderzoek naar de 

vorm, de centrale onderzoeksvraag en de te hanteren 

methoden. De commissie adviseert een parlementaire 

onderzoekscommissie in te stellen analoog aan de com-

missie De Wit, die namens de Tweede Kamer de oorzaak 

en de aanpak van de financiële crisis onderzoekt. lijken 

de normale onderzoeksbevoegdheden onvoldoende te 

zijn om erachter te komen op welke wijze de privatise-

ringen van de afgelopen jaren de verhouding tussen 

burgers en overheid hebben beïnvloed, dan kan ‘opge-

schaald’ worden naar een parlementaire enquête. 

tof thissen:
Bij het debat over de “Effectiviteit van Ontwikkelingssa-

menwerking” leverde Tof Thissen een bevlogen en uiter-

mate kritische bijdrage. De motie die hij naar aanleiding 

van dit debat indiende, is met algemene stemmen is 

aangenomen.

‘Uit de koplamp’ was de titel van de bijdrage van Tof aan 

de Algemene Politieke Beschouwingen. ‘Create the future 

you would like to live in!’ Die zin trof Tof aan op 

een spandoek van de beweging ‘Occupy Wall Street’ in 

New York, het centrum van de financiële 

wereld. Die zin werd de leidraad voor zijn bijdrage aan 

dit debat.  

Bij het debat over het afschaffen van de dubbele heffings-

korting pleitte Tof met o.a. SP en PvdA voor uitstel. De 

maandelijkse uitgekeerde algemene heffingskorting, 

ook wel aanrechtsub-sidie genoemd, wordt al langzaam 

in 15 jaar afgebouwd. In het voorstel van staatssecre-

taris De Krom van Sociale Zaken verdwijnt de dubbele 

heffingskorting geleidelijk voor het zogenaamde refe-

rentieminimumloon. 

Tof lichtte zijn bezorgdheid toe bij zijn inbreng bij de 

Wijziging van de Wet werk en bijstand. Het uitgangspunt 

van staatssecretaris De Krom van Sociale Zaken bij zijn 

bijstandsplannen is: “Wie kan werken moet ook werken, 

een uitkering is het laatste, tijdelijke vangnet.” Op alle 

fronten wordt door het Rijk bezuinigd, met het gevolg 

dat de meest kwetsbare mensen van verschillende kan-

ten worden gepakt.

tineke strik:
Tijdens de Algemene Europese Beschouwingen wissel-

den de Kamerleden (voor GroenLinks Tineke Strik) van 

gedachten met de minister en staatssecretaris van Bui-

tenlandse Zaken over de ontwikkelingen in en aspecten 

van het Europese integratieproces. 

In mei heeft de Eerste Kamer zich in een motie van o.a. 

Tineke Strik uitgesproken tegen de te-neur van deze re-

gering om het Hof voor de Rechten van de Mens in diskre-

diet te brengen. Omdat de regering niet blij is met een 

enkele voor Nederland onwelgevallige uitspraak, wil 

het de bevoegdheid van het Hof inperken. Met uitzonde-

ring van de VVD keerden alle partijen zich tegen deze 

afbraakpolitiek. Zij wezen op het enorme belang van het 

Hof voor een minimumstandaard voor de mensenrech-



 |  dagkrant 30e groenlinkscongres  | 11 februari 2012 |  7

ten in 47 lidstaten, inclusief landen met een dubieuze 

reputatie als de Russi-sche Federatie. De senaat staat 

pal voor het Hof en daar brengt de wisseling van de 

senaat geen enkele verandering in. 

De Eerste Kamer en minister Donner en staatssecreta-

ris Teeven kruisten in mei de degens over de privacy. 

De Eerste Kamer wil in meerderheid een zorgvuldiger 

afweging bij wetgeving: welk effect heeft een wet op 

de privacy, en is een inbreuk op de privacy echt nodig? 

Op dit punt lijkt de regering zich iets van onze volhar-

dendheid aan te trekken. Voortaan zal ze bij relevante 

wet-ten in de Memorie van Toelichting ingaan op het 

effect op de privacy. Dat is grote winst, dat betekent een 

helderder debat en afweging.

Verder drong de senaat aan op meer regie bij de burger 

zelf, en ook meer verantwoordelijkheid door de overheid 

voor een zorgvuldige omgang met persoonsgegevens. 

Dat laatste vormde nog het grootste conflictpunt. Don-

ner, normaal niet vies van regels en kaders stellen, vond 

dat hij niet het bedrijfsleven kon dwingen tot maat-

regelen om de privacy van burgers te garanderen. Het 

zou het bedrijfsleven te veel geld kosten. Absurd, als je 

technologie kunt gebruiken om een inbreuk te maken, 

kun je dat ook om de privacy te beschermen. Als je daar 

bij het ontwerpen van een systeem al aan denkt, is dat 

echt niet een rib uit het lijf van het bedrijfsleven. 

De Eerste Kamer heeft het debat aangegrepen om het 

kabinet te voorzien van kaders waarbinnen het de 

concrete voorstellen gaat uitwerken. Hopelijk voorkomt 

deze werkwijze een tweede debacle zoals het EPD. Het 

kabinet hoeft zich een volgende keer niet verrast te to-

nen bij een tegenstem als wij onze uitgangspunten niet 

terugzien. Hopelijk gaat de Tweede Kamer zich nu ook 

meer van de privacy van hun kiezers aantrekken. 

In haar mensenrechtennotitie stelt de regering zich ui-

terst kritisch op tegenover het Hof voor de Rechten van 

de Mens. Het zou zich met marginale mensenrechten-

kwesties bezig houden en de verdragsstaten te weinig 

beleidsvrijheid geven. De regering wil onderzoeken hoe 

de bevoegdheid van het Hof kan worden ingeperkt. Tij-

dens de Europese Beschouwingen in april heeft de Eerste 

Kamer met grote meerderheid een motie aangenomen 

waarin ze de regering oproept dit standpunt te herzien 

en het gezag en bevoegdheid van het Hof te respecte-

ren. Tineke vroeg de toezegging van de regering om het 

voornemen van de regering niet uit te voeren totdat 

de nade-re onderbouwing van het standpunt die de 

regering had toegezegd, is ingediend en besproken in de 

Eerste Kamer. Toen minister Rosenthal die toezegging 

niet wilde doen, riep de commissie Buitenlandse Zaken 

de regering schriftelijk op om de Kamer te informeren 

hoe ze de motie van de Eerste Kamer uitvoert en om het 

voornemen van de regering geen gevolg te geven.

Tineke deed voorts mee aan het debat over beperking 

mogelijkheden taakstraf. De Eerste Kamer stemde ermee 

in dat rechters voortaan geen taakstraf meer mogen 

opleggen voor het hebben gepleegd van een ernstig 

misdrijf. Dit mag ook niet meer in combinatie met een 

voorwaardelijke gevangenisstraf. Ook is een taakstraf 

voortaan uitgesloten als iemand voor de tweede keer 

binnen vijf jaar de fout ingaat. GroenLinks heeft tegen-

gestemd, omdat de rechter de vrijheid moet behouden 

om maatwerk te leveren, en taakstraffen vaak nog altijd 

effectiever blijken dan een vrijheidsstraf. 

In het debat over DNA-onderzoek heeft Tineke zich 

kritisch geuit over het voorstel om familie van een 

verdachte te betrekken bij DNA onderzoek, als een ver-

dachte niet hoeft en niet wil meewerken, of als de ver-

dachte bijvoorbeeld overleden is. In veel Amerikaanse 

staten en in Engeland is dit speuren naar ‘familial DNA’ 

al toegestaan. 

Bijna de helft van de senaat schaarde zich tijdens het 

debat over de terugkeerregeling achter de oproep van 

Tineke Strik om deze Europese rechtsbescherming wel 

te garanderen. “Nu de Eerste Kamer de wet heeft aan-

genomen die de Terugkeerrichtlijn implementeert, is de 

strafbaarstel-ling van illegaal verblijf een feit. De rege-

ring gebruikt Europa als excuus om illegalen te crimi-

nali-seren en extra kwetsbaar voor uitbuiting te maken. 

Maar de richtlijn biedt juist waarborgen aan migranten, 

die Leers met voeten treedt”, aldus Tineke.

mariJke vos:
Marijke voerde op 13 december het woord over het 

invoeren van een verplichte voorafgaande bedwel-

ming bij ritueel slachten (haar maidenspeech)en gaf in 

haar genuanceerde verhaal aan hoe wij als GroenLinks 

denken over de proportionaliteit van dit wetsvoorstel: 

dierenwelzijn bevorderen versus inperking van de 

grondwettelijke vrijheid van godsdienst. De Eerste Ka-

merfractie staat voor een moeilijke afweging! Het debat 

wordt in mei voortgezet. Als het tot stemming komt, zal 

de fractie verdeeld stemmen. Marijke heeft om een goed 

gefundeerde inbreng te kunnen leveren vele gesprekken 

gevoerd vertegenwoordigers van diverse (o.a. religieuze) 

groeperingen en ook bracht zij een aantal bezoeken aan 

een slachthuis. Voor GroenLinks is de discussie over 

rituele slacht een opmaat naar een diervriendelijkere 

veehouderij en slacht. De initiatiefwet van PvdD-frac-

tievoorzitter Marianne Thieme heeft de discussie over 

dierenwelzijn bij het slachten stevig op de kaart gezet. 

Nog nooit is er zoveel en zo intensief over dit onderwerp 

gedebatteerd. Marijke wist in het debat toezeggingen 

te krijgen over een kortere periode van bewustzijn van 

dieren bij de slacht en extra eisen aan de materialen en 

opleidingen van slachters. 
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Hierboven is reeds gemeld dat Marijke na het vertrek van 

Jan Laurier lid is geworden van de parlementaire com-

missie die onderzoek doet naar de gevolgen van priva-

tisering en verzelfstandiging van overheidstaken voor de 

burger. De commissie doet dit onderzoek o.a. aan de hand 

van een viertal casussen (electriciteitsvoorziening, KPN, 

NS en UWV) en onderzoek van de WRR, het SCP en de 

Algemene rekenkamer. Voor de zomer zullen openbare 

hoorzittingen worden gehouden.

Marijke heeft kritische schriftelijke inbrengen geleverd 

rond ondermeer de afzwakking van de bescherming van 

natuurgebieden tegen ammoniakuitstoot van de inten-

sieve veehouderij, de 130 km en de inzet van het kabinet 

in het Europese dierenwelzijnsbeleid

margreet de boer:
Op 11 oktober hield Margreet haar maidenspeech in het 

debat over de heffing voor de ID-kaart. 

De Eerste Kamer heeft op 22 november ingestemd met 

het wetsvoorstel tot het instellen van een College voor de 

Rechten van de Mens. Tijdens het debat heeft Margreet 

de komst van het College verwelkomd. Zij heeft daarbij 

uitgesproken dat het een gemiste kans is dat het College 

op het gebied van de mensenrechten geen bevoegdheid 

krijgt om te oordelen, een bevoegdheid die het College 

wel heeft op het terrein van de gelijke behandeling, en er 

op aangedrongen dat de vraag naar de oordeelsbevoegd-

heid bij de eerste evaluatie van de wet expliciet aan de 

orde zal komen.

In de Algemene Financiële Beschouwingen heeft Margreet 

de Boer gevraagd naar de visie van het kabinet om ook 

op lange termijn duurzame hervormingen te bewerkstel-

ligen, o.a. op de woningmarkt en de arbeidsmarkt. Ook 

heeft zij het kabinet gevraagd de nadelige effecten van de 

stapeling van bezuinigingen voor burgers, maar ook voor 

gemeenten beter in beeld te krijgen en te monitoren. 

De flexibilisering kwaliteitskorting huurtoeslag is niet 

alleen een slecht wetsvoorstel omdat het huuders treft, 

maar ook omdat het wetstechnisch niet klopt. De drift 

van dit kabinet om kleine bezuinigingen bij elkaar te 

sprokkelen, gaat zover dat een zorgvuldig opgebouwde 

wetgevingsstructuur zonder scrupules om zeep wordt 

geholpen, onder het mom van flexibilisering, zei Mar-

greet bij het debat over de flexibilisering kwaliteitskor-

ting huurtoeslag.

In december heeft Margreet bij de behandeling van het 

Belastingplan de heilige mantra van het vestigingskli-

maat ter discussie gesteld en aangedrongen op meer 

daadkracht in de vergroening van de belastingen. 

ruard ganZevoort:
In het grote debat over het Electronisch Patiëntendossier 

voerde Jan – zoals hierboven reeds gemeld – het woord 

wegens ziekte van Tof. Net als andere partijen keerde 

GroenLinks zich tegen de voorgestelde structuur waarin 

privacy, medisch beroepsgeheim en de positie van de 

patiënt onvoldoende gewaarborgd waren. Uiteindelijk 

stemde de hele Kamer tegen, een unicum! Na de wisse-

ling van de Kamer nam Ruard dit dossier over. De Kamer 

houdt de vinger strak aan de pols zodat doorstartpogin-

gen niet buiten de door de Kamer gestelde kaders gaan.

Ruard hield zijn maidenspeech bij het debat over de harde 

knip (Bachelor-Master) en de bijzondere trajecten voor ex-

cellente studenten in het hoger onderwijs. Hij benadrukte 

dat deze nieuwe mogelijkheden ook beperking en ver-

starring inhouden. Bij het debat over de langstudeerders-

maatregel heeft Ruard een aantal bezwaren ingebracht, 

met name tegen het feit dat het geen stimulerings- maar 

een bezuinigingsmaatregel is. De boete op langer stu-

deren treft ook studenten die er niets aan kunnen doen 

dat ze vertraging hebben. Zoals deeltijdstudenten. Zijn 

motie die de regering verzoekt disproportionele gevolgen 

voor deeltijdstudenten te voorkomen, werd kamerbreed 

aangenomen. Op dit moment (Januari 2012) is de Kamer 

in (schriftelijk) over

leg met de staatssecretaris over de uitvoering van die 

motie. 

In november debatteerde de Eerste Kamer over de oplo-

pende kosten in de gezondheidszorg. Ruard vroeg in zijn 

bijdrage niet alleen naar de checks en balances, maar 

vooral naar fundamentele visie wat nu eigenlijk goede 

zorg is. Wat kunnen we nu eigenlijk wel en niet van de 

gezond-heidszorg verwachten?

De Eerste Kamer heeft op de dag voor het kerstreces met 

de initiatiefwet veteranen ingestemd. Ruard onderstreepte 

dat oorlog nooit normaal is en dat we daarom erkenning 

en zorg verschuldigd zijn aan militairen die wij uitzen-

den en zo in gevaarlijke omstandigheden brengen 

In januari 2012 stond het onderwijstoezicht op de agenda. 

Het is een goede zaak dat de verantwoordelijkheid voor 

kwaliteit meer bij de professionals en in de instelling 

wordt belegd, maar Ruard heeft in het debat benadrukt 

dat het ongewenst is om kwaliteit zo smal te definiëren 

als de regering doet. Hij vroeg bovendien aandacht voor 

het feit dat scholen niet langer verplicht zijn een reduc-

tieregeling te hebben voor de vrijwillige ouderbijdrage. 

Dat kan kinderen uit econo-misch kwetsbare gezinnen 

schaden.

andere activiteiten
Tof neemt namens de fractie deel aan de Commissie 

Strategie & Campagne van GroenLinks. Voorts bezoekt 
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hij voor zover mogelijk iedere dinsdag de fractievergade-

ring van de Tweede Kamerfractie. Verder is hij voorzitter 

van de Adviesraad van het Wetenschappelijk Bureau van 

GroenLinks.

De Eerste Kamerfractie heeft regelmatig groepen ontvan-

gen uit diverse GroenLinks geledingen, zoals 2x nieuwe 

GroenLinks-leden Zuid-Holland, talentengroep Groen-

Links, 3x deelnemers GroenLinks Academie, GroenLinks 

Arnhem, FemNet, GroenLinks Limburg.

Conferentie over privacy ism het Wetenschappelijk Bu-

reau.

Symposium Dwars i.s.m. met de Eerste-Kamerfractie een 

themadag ‘Democratie’. 

Conferentie Vluchtelingenwerk, samen met Tineke Strik.

 

Tineke was op 10 en 11 februari in Budapest bij een ver-

gadering van alle voorzitters van commissies Europese 

Zaken van de parlementen in de Europese Unie. Het 

Hongaarse voorzitterschap presenteerde zijn prioritei-

ten voor de eerste helft van 2011, die vooral lagen bij de 

nationale belangen van Hongarije: uitbreiding van de 

EU met de Balkan landen, toetreding van Roemenië en 

Bulgarije tot het Schengen gebied en versterking van de 

samenwerking met de Oost-Europese landen die geen lid 

zijn van de EU. Tineke Strik vroeg het voorzitterschap 

te bevorderen dat de EU de legitieme strijd van burgers 

van Arabische landen om democratie ondersteunt. In 

haar ogen past dat perfect in een effectief Europees 

Nabuurschapsbeleid. Verder riep een aantal parlementen 

de Hongaarse regering op het matje over het omstreden 

wetsvoorstel voor een mediawet. De plannen stroken 

niet met de persvrijheid en vrijheid van meningsuiting. 

De regering vertelde bereid te zijn om het voorstel aan te 

passen aan de Europese grondrechten. De parlementen 

reageerden verheugd, maar lieten weten wel vinger aan 

de pols te houden.  

  

Op woensdag 23 februari vond in de Eerste Kamer het 

eerste politiek dictee plaats voor kinderen. Het dictee 

werd georganiseerd door GroenLinks Zuid-Holland i.s.m. 

met onze fractie. 36 leerlingen van zes Haagse scholen 

gingen met elkaar de strijd aan. Ook hun ouders deden 

vol enthousiasme mee. 

Op 17 maart was de nacht van de vervanging: prominen-

te Nederlanders boden mensen zonder verblijfspapieren 

een slaapplek aan of namen even hun plaats in, op straat 

of in detentie. Tineke hield een lezing over het plan van 

dit kabinet om illegaliteit strafbaar te stellen.

Van 11–15 april was Tineke voor de Raad van Europa in 

Straatsburg, waar haar rapport over de migratie vanuit 

en binnen Noord-Afrika werd behandeld.

In het rapport pleit zij ervoor dat de Raad van Europa de 

buurlanden van Libië intensiever ondersteunt bij hun op-

vang van het half miljoen mensen dat inmiddels uit Libië 

is vertrokken. Naast arbeidsmigranten en vluchtelingen 

uit Somalië, Tsjaad en Ethiopië, slaan ook steeds meer Li-

biërs zelf op de vlucht. De buurlanden zelf hebben al veel 

met zichzelf te stellen: 200.000 vluchtelingen voor Egypte 

en hetzelfde aantal voor Tunesië is een grote taak. Wij 

moeten ze niet alleen financieel daarmee ondersteunen 

maar ook bereid zijn om door UNHCR erkende vluchtelin-

gen over te nemen om zich hier te laten vestigen. Verder 

riep zij met name de EU lidstaten op om Italië en Malta 

niet in hun eentje verantwoordelijk te laten zijn voor 

de komst van migranten uit die landen. Het sturen van 

grenswachten volstaat niet: het wordt tijd om de verant-

woordelijkheid voor de asielzoekers en vluchtelingen te 

verdelen. De Assemblee nam haar aanbevelingen aan 

de lidstaten praktisch unaniem over. Verder besloot ze 

om een groepje af te vaardigen voor een werkbezoek aan 

Lampedusa. Als rapporteur neemt Tineke daar ook aan 

deel. 

Op 17 april was Tineke te gast bij de uitzending van het 

programma Buitenhof met de titel Spionnen, Koningen & 

Roemenen. 

Medegasten waren Gerard Bouman, Paul Bovend’Eert, 

Thom de Graaf en Cees Fasseur. Tineke gaf commentaar 

op de door minister Kamp gepresenteerde nieuwe regels 

om de problemen met arbeidsmigranten uit Midden- en 

Oost-Europa aan te pakken. De werkloze Pool, Bulgaar of 

Roemeen wordt eerder ons land uitgezet, en krijgt pas 

bijstand als hij Nederlands spreekt. In hoeverre zijn deze 

maatregelen uitvoerbaar? 

Tof heeft van 16 t/m 22 oktober in New York deelgenomen 

aan de Algemene Vergadering van de VN. 

Migratiespecialist Tineke verdedigde op 28 oktober haar 

proefschrift over de besluitvorming rondom asiel- en mi-

gratierichtlijnen. Strik voerde haar onderzoek uit aan het 

Centrum voor Migratierecht aan de Radboud Universiteit 

Nijmegen, waar ze ook universitair docent migratierecht 

is.

 

Op vrijdag 11 november hielden 72 kinderen van drie 

basisscholen met elkaar het finaledebat van de Derde 

Kamer. Onder leiding van Eerste Kamervoorzitter Fred de 

Graaf namen de drie fracties het tegen elkaar op. Daarbij 

kregen ze hulp van enkele Kamerleden: Margreet deed 

hier namens GroenLinks aan mee.

De fractie was op 6 december gastheer bij de lunchbijeen-

komst over ratificatie van het Gehandicaptenverdrag.

Ruard was veelvuldig in de media en in het land met 

bijdragen over onder meer onderwijs, religie en politiek 

en emancipatie. 
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moties  
Gerangschikt op volgorde van behandeling op het congres

motie a.  groenlinks democratische debatpartiJ 
Voor een Stevige Dialoog en een Krachtige Partijdemocratie

Het congres, bijeen op 11 februari 2012;

Constaterende:

•	 dat in de Motie van Treurnis, Eenheid en Vertrouwen 

door het congres van 5 februari 2011  de verwachting is 

uitgesproken dat de Tweede Kamerfractie en het partij-

bestuur zich in de toekomst zouden inspannen voor meer 

tweerichtingsverkeer met de leden van de partij;

•	 dat de afdeling Nijmegen vorig jaar in de motie Bevorde-

ring Partijdemocratie haar zorgen met het congres heeft 

gedeeld over het onvoldoende betrekken van de leden bij 

het politieke leven van de partij;

•	 dat er sindsdien meerdere stappen zijn gezet op dit ter-

rein, maar dat deze stappen vooralsnog geen coherent 

geheel vormen en niet leiden tot zichtbare verbeteringen;

•	 dat het essentieel is dat over issues die het hart van de 

identiteit van onze partij raken, tweerichtingsverkeer 

plaatsvindt tussen de leden, de Tweede Kamerfractie en 

het partijbestuur, en dat de partijraad daar in een vroeg 

stadium, met een helder gedefinieerde rol betrokken dient 

te worden;

Draagt het partijbestuur op:

•	 op zeer korte termijn een inventarisatie te maken van de 

recente initiatieven met betrekking tot het versterken van 

het interne debat en een krachtige partijdemocratie;

•	 mede op basis van deze inventarisatie een concrete 

probleemanalyse op te stellen en deze met een aantal 

oplossingsrichtingen voor te leggen aan zowel de afde-

lingen als de partijraad zodat zij met concrete voorstellen 

kunnen komen;

•	 de resultante van dit overleg te verwerken in één docu-

ment waarin zowel culturele, infrastructurele als statu-

taire voorstellen zitten;

•	 dit document (niet later dan eind maart 2013) voor te 

leggen aan het congres, en hierop amendementen toe te 

staan.

 

Indieners:

Afdeling Nijmegen, Carin Hereijgers, Jorrit Nuijens, Arne Pronk, 

Jan Ruyssenaars, Wouter Witteveen, Afdeling Amersfoort, Afde-

ling Arnhem, Afdeling Roermond, Afdeling Wageningen, Afdeling 

Zwolle, Federatiebestuur Afdeling Amsterdam, Max van den Berg, 

Jelle Braaksma, Roelie Braaksma, Jantien ten Brink, Thijs van de 

Broek, Mirja Cordes, Henk Daalder, Cilia Daemen, Bart van Dam, 

Mechiel van den Dolder, Lianne Duiven, André  Dumont, Paul 

Fransen, Merlijn Jakobs, Giedo Jansen, Nynke de Jong, Herman 

de Jonge, Sjaak Kloppenburg, Irene Korff, Peter Kretschmar, Gijs 

van der Kroef, Ronaldo Nobel, Fatiha Oufkir, Hilda Passchier, An-

dré Rijnbeek, Lin Tabak, Niels Tiemessen, Michiel van der Velden, 

Volkert Vintges, Riekje Waninge, Arthur ten Wolde, IJsbrand Zwart.

Pre-advies Partijbestuur: 

Overnemen

Het partijbestuur deelt nagenoeg geheel de constateringen 

en overwegingen in de motie zoals die door Nijmegen c.s. is 

ingediend. Een nuance is hier echter nog wel op zijn plaats. 

De motie wijst terecht op het feit dat er al veel initiatieven 

op dit terrein zijn ondernomen. We wijzen hierbij onder meer 

op de toenemende debatten in werkgroepen, afdelingen, 

klankbordgroepen, huiskamerbijeenkomsten met Kamerle-

den, de provincietour van de 2e Kamerfractie en de gewij-

zigde rol van de Partijraad als het debatorgaan in de partij. 

Ons wetenschappelijk bureau De Helling is een succesvolle 

discussiesite gestart en steeds meer GroenLinksers debatte-

ren met elkaar via LinkedIn en de reactie van het GroenLinks 

Magazine bereidt ook experimenten met aanvullend digitaal 

debat voor.

Als voorlopig sluitstuk van deze initiatieven komt er een 

Permanente Programmacommissie. Die zal in opdracht van 

het partijbestuur en o.a. in samenhang met de Partijraad 

het debat in de partij entameren, voorbereiden, uitzetten en 

coördineren. 

Al deze initiatieven vormen daarbij een coherent geheel. Het 

zijn als het ware puzzelstukjes, die komend jaar in elkaar 

moet vallen, zoals ook al in het meerjarenbeleidsplan van het 

partijbestuur en in het werkplan van het Landelijk Bureau valt 

te lezen. Het partijbestuur heeft deze initiatieven uitgewerkt 

naar aanleiding van de motie die op het vorige congres is 

aanvaard, maar ook als een uitwerking van de conclusies van 

ons ‘Toekomstproject’. Daarin is onder meer  vastgesteld, dat 

GroenLinks zich verder wil ontwikkelen als open debat- en 

netwerkpartij.

Doel van al deze initiatieven is, enerzijds om de bestaande 

expertise in en rondom de partij zo optimaal mogelijk te be-

nutten en anderzijds om de ideeënontwikkeling op belang-

rijke en/of nieuwe thema’s in de partij breed voor te bereiden 

en uit te werken.

Het partijbestuur zal die ‘puzzel’ het komend jaar in elkaar 

schuiven en de rol daarin van de Partijraad en alle overige 

gremia in de partij bespreken en communiceren. Dit gebeurt 

als onderdeel van een overkoepelend project ‘Open Debat-

partij’ onder leiding van het partijbestuur. Het resultaat van 

dat proces zal komend jaar al zichtbaar en operationeel zal 

zijn binnen GroenLinks, zodat tijdens het voorjaarscongres 

in het voorjaar van 2013 eventuele amenderingen/verbete-

ringen/aanpassingen op deze samenhangende structuur 

mogelijk zijn.
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motie b.  koersverandering afghanistan
Het Congres van GroenLinks, in vergadering bijeen op 11 

februari 2012,

Constaterende dat:

•	 De instemming van de meerderheid van de fractie met de 

Kunduz-missie van meet af aan zeer omstreden was bin-

nen de partij;

•	 Tijdens het Congres van 5 februari 2011 uitgebreid is 

gesproken over deze instemming en de wijze waarop dat 

is gebeurd;

•	 Jolande Sap namens de fractie in haar toespraak tot het 

congres van februari 2011 plechtig heeft beloofd uitvoe-

ring van de toezeggingen keihard te zullen controleren 

en de stekker eruit te trekken als dat onvoldoende zou 

gebeuren;

•	 Vervolgens twee moties zijn aangenomen, namelijk de 

motie van Treurnis, Eenheid en Vertrouwen en de motie 

van Respect en Waakzaamheid, waarin het congres haar 

treurnis uitspreekt over het besluit van de fractie en de 

fractie opdraagt “pro-actief en met grote waakzaamheid 

te handelen in haar controlerende taak met betrekking tot 

de regering bij het realiseren èn bewaken van alle gestelde 

voorwaarden, voorafgaand en tijdens de missie en, mocht 

dit niet (meer) het geval zijn, haar steun daadkrachtig in te 

trekken”;

Overwegende dat:

•	 De kritiek, van binnen en buiten de partij, op de Kunduz-

missie zelf geenszins verstomd is, deze kritiek zich in 

de regel ook al snel richt op de steun die GroenLinks 

eraan heeft gegeven, en dat niet alleen de fractieleden 

die daadwerkelijk hun steun in de Tweede Kamer hebben 

gegeven, maar alle GroenLinks leden, vrijwilligers, volks-

vertegenwoordigers en bestuurders met deze kritiek op 

de missie zelf en de GroenLinks steun daaraan worden 

geconfronteerd;

•	 De steun voor de Kunduz-missie daarom ook steeds 

weer tot grote imago-schade voor GroenLinks blijft lei-

den en ons in de peilingen veel kiezers kost;

•	 Er niets nieuws onder de zon is als GroenLinks haar 

steun aan de missie intrekt, omdat zoiets ook in 2001 al 

gebeurde.  De partij trok toen haar aanvankelijke steun 

aan de Amerikaanse oorlog  in november 2001 in omdat 

zij niet mee wilde werken aan een oorlog die gericht was 

op regime change in een arm land in 3e wereld en het 

democratie brengen via bommen;

•	 Deze trainingsmissie, niet in het kader van een politiek 

akkoord tussen de conflictpartijen, feitelijk een partij kie-

zen en meewerken is aan deze door de Amerikanen en 

de NAVO gevoerde oorlog, die onder grote kritiek staat 

van deskundigen en leken binnen en buiten de partij;

Vastgesteld hebbende dat:

•	 De Tweede Kamerfractie er sinds de Congresuitspraak 

van 5 februari 2011 niet in is geslaagd om de in de twee-

de motie gevraagde “duidelijke criteria” op te stellen “om 

het slagen of falen van de missie te beoordelen en over 

deze criteria transparant te zijn naar de leden” (zoals 

bleek op de ledenbijeenkomst op 21 december 2011);

•	 Aan de door GroenLinks gestelde voorwaarde dat “Ne-

derland zich ook actief zal inzetten voor een politieke 

oplossing voor Afghanistan” in ieder geval niet voldaan 

wordt, dat van de fractie op dit gebied te weinig initiatief 

uitgaat en dat concrete voorstellen hiertoe vanuit de 

partij door de fractie worden genegeerd;

•	 Dat niet de regering maar de Tweede Kamerfractie van 

GroenLinks de Kunduz-missie keer op keer in het open-

baar moet verdedigen en daardoor ernstig gehinderd 

wordt in het met overtuiging bepleiten van een politieke 

oplossing en het kritisch volgen van de regering op dit 

punt. Het volgen van gedetailleerde toezeggingen met 

betrekking tot een twijfelachtige missie staat zo het wer-

ken aan een daadwerkelijke oplossing in de weg.

•	 Dat Mariko Peters op de ledenbijeenkomst van 21 de-

cember jl. onomwonden en publiekelijk erkende dat de 

toezegging van het agentvolgsysteem niet kan worden 

uitgevoerd, zodat de geëiste garantie dat onze agenten 

geen oorlogshandelingen zullen gaan verrichten niet 

gegeven kan worden;

Van mening zijnde dat:

•	 Er in ernstige mate niet voldaan is aan de eisen van 

GroenLinks en de toezeggingen die Jolande Sap aan het 

congres van vorig jaar namens de fractie heeft gepre-

senteerd;

•	 De fractie de consequentie van de bovengenoemde 

moties en de passages over het niet nakomen van de 

eisen en uitspraken daarover op het vorige congres nu 

moet nemen;

•	 Het imago van de partij minder te lijden zal hebben van 

een aan iedereen uit te leggen opzegging van de steun 

aan deze missie dan aan het voortzetten van die steun 

met argumenten die al een jaar lang niemand hebben 

kunnen overtuigen;

Roept de Tweede Kamerfractie van GroenLinks op om:

•	 Pro-actief het initiatief te nemen om in samenwerking 

met anderen tot een politieke oplossing te komen voor 

het conflict in en rond Afghanistan; en

•	 haar politieke steun aan de lopende “geïntegreerde poli-

tietrainingsmissie” in Kunduz  in te trekken.

Toelichting:

Op het vorige congres was de politietrainingsmissie naar 

Kunduz onderwerp van veel debat en een aantal moties. Dat 

leidde tot 3 aangenomen moties en harde beloftes van Jolan-

de Sap over het waarmaken van de toezeggingen die zij van 

de regering had gekregen. Intussen kan worden vastgesteld 

hoe de missie vorm krijgt en is duidelijk dat enkele belangrijke 

toezeggingen niet zullen worden nagekomen: Op de leden-

bijeenkomst van 21 december stelde Mariko Peters duidelijk 
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dat het agentvolgsysteem niet kan gaan werken en dat er 

geen initiatieven van de Nederlandse regering te verwachten 

zijn om tot een politieke oplossing te komen. Daarmee is de 

basis onder deze missie weggevallen en het vertrouwen in 

de toezeggingen geschaad.

Hoewel de moties uit 2011 oproepen tot politieke oplossin-

gen ontbrak de GroenLinks fractie bij een congres in maart 

over het vredesplan van het Afghan Study Center. Dit was 

georganiseerd door het Afghanistan Initiatief in het Tweede-

kamer gebouw ter gelegenheid van de komst van Matthew 

Hoh (ex-Amerikaans diplomaat in Afghanistan die zich 

niet langer kon verenigen met het Amerikaans beleid) naar 

Nederland. Vertegenwoordigers van andere linkse partijen 

waren er wel, maar GroenLinks toonde geen belangstelling.

Daarnaast gelden nog steeds alle bezwaren die vorig jaar 

door velen zijn ingebracht, zoals het partijkiezen in en 

deelnemen aan de zoveelste Amerikaanse oorlog in een arm 

land.

Daarom moet GroenLinks de steun aan de missie beëin-

digen en inplaats daarvan alles doen om tot een politieke 

oplossing te komen. Daarbij moet de taliban uitdrukkelijk als 

gelijkwaardige partner betrokken zijn, zonder voorwaarden 

vooraf die voor hen onaanvaardbaar zijn, zoals het integre-

ren in het Karzai-regime.

Indieners:

Karel van Broekhoven, Karin Neijenhuis, Aletta Becker, Will Kra-

nenburg, Bijan Moshaver, Oscar Dijkhoff, Netty Weijenberg, Rob 

Alberts, Maria van den Boer, Leo Platvoet, D.G. de Hen, Jan van 

den Berg, Marjan Sax, M.A.H. Van Aken, Ad Struijs, Louise Huff-

meijer, Kees Hammink, Patrick Scholtes, Sevinç Kük, Marianne 

van Hattum, Pieter van Niekerken, Sam Pormes, Laura Punt, Kiki 

Schrier, Henri Thunnissen, Ria Rolf, Luut van der Kooi, Willem 

Verf, Truus Smid - van der Meulen, Kees Bozelie, Jos Dam-

mer, Luuk Jonkman, Cihan Ugural, Atie Knottnerus-Kuis, Huib 

Knottnerus, Frank van der Vorst, David van der Kellen, Liesbeth 

de Vries, Hein Blankers, M.H.S. van Zwieten de Blom, Cees van 

den Berg, Nico Kraeima Rekken, Marita Heintzmann, D.J.Kuis, 

Charlotte Pater, Hank van der Vaart, Richard Fellinga, Hans van 

Reijswoud, Jan Slop, Bob Zomerplaag, Jan Ramaker, Astrid 

Zoetbrood, Jos Meeuws, Jan Ruyssenaars, Frank Feiner, J.F. 

(Co) Leuven, Jan Dijkgraaf, Hans van den Muijsenberg, Arend 

Hamstra, Els Dijkstra, Victor Möhlmann, Herman Folkerts, John 

Swelsen, Antoon Claassen, Jan Juffermans, Antonet Pepers, 

Hettie van Nes, Ap Dominicus, Paulina Roozemeijer, Jan Wes-

sels, Gert KleinJan, Inti Suarez, Ben Buskes, Cees van Deursen, 

Carrie Wesselius, Frank Roose, Anne Elings, Gea Smith, Noël 

Vergunst, Folko de Haan, Ronald Paping, Wim Lankamp, bestuur 

DWARS Amsterdam, Jos van Dijk, Jan Schaake, Sietse Bosgra, 

Kees Kalkman, Hans Feddema.

Advies Tweede Kamerfractie: 

Ontraden.

Er hebben zich sinds de aanvang van de missie geen 

ontwikkelingen of verandering van omstandigheden voor-

gedaan die aanleiding zijn om de steun voor de missie 

te heroverwegen. Er zijn geen aanwijzingen dat dit in de 

afzienbare toekomst anders zal zijn. De fractie ziet dan ook 

geen aanleiding om haar steun aan de missie in te trekken 

en ontraadt de motie.

De missie is voortvarend van start gegaan. De trainingen 

zijn eerder dan voorzien in het afgelopen najaar begonnen. 

Het Nederlandse programma heeft de basistraining uitge-

breid van zes naar acht weken en geeft meer aandacht aan 

civiele politietaken als recherchewerk, corruptiebestrijding, 

wetskennis, mensenrechten en de positie van vrouwen. 

Deze aanpak heeft inmiddels navolging gevonden. De Af-

ghaanse autoriteiten en internationale partners hebben het 

programma nu in heel Afghanistan ingevoerd. 

De veiligheidssituatie in Kunduz is tot op heden stabiel. Over 

het geheel genomen was er in het afgelopen jaar in Kunduz 

sprake van een lichte daling van het aantal geweldsinci-

denten. De praktijktrainingen buiten de poort kunnen zoals 

gepland worden uitgevoerd. 

Naast de basis- en praktijktraining heeft Nederland een trai-

ning voor vrouwelijke politieagenten ontwikkeld. In Kunduz 

en Kabul zijn de eerste trainingen uitgevoerd. Afghaanse 

autoriteiten en internationale partners kijken hier met be-

langstelling naar en hebben zich verbonden aan het doel om 

het aantal vrouwen binnen de politie te vergroten. 

Door de Nederlandse bijdrage is het Europese trainings-

programma voor het midden- en hogere politiekader in 

Kunduz en Kabul aanzienlijk versterkt. Dat bestaat zowel uit 

leiderschaps- en anticorruptietrainingen, train de trainers-

trainingen als individuele mentoring en advisering . De 

politiecommandant van Kunduz wordt persoonlijk bijgestaan 

door een ervaren Nederlandse politieman. 

Ook aan de overige toezeggingen van het kabinet wordt 

uitvoering gegeven. Nederland heeft een eigen agent-

volgsysteem ontwikkeld (track&trace). Agenten worden 

gevolgd door koppeling van biometrische gegevens aan 

het in VN-verband ontwikkelde nieuwe salarisbetalings-

systeem. Doordat salarissen electronisch en niet langer 

in contanten worden uitbetaald komt het geld direct bij 

de betreffende agent en is de mogelijkheid voor corruptie 

beperkt. Door gebruik van digitale persoonsdossiers kan 

worden bijgehouden welke lessen en begeleiding een door 

Nederlandse instructeurs opgeleide agent heeft gehad. Er is 

ook een education book ontwikkeld, waarin de vorderingen 

van de politieagenten worden bijgehouden. Via inlichtingen 

en contacten met de bevolking en leidinggevenden wordt 

vinger aan de pols gehouden over de inzet van de agenten. 

In hoeverre agenten hiermee effectief gemonitored kunnen 

worden zal de komende tijd leren. Het nieuwe volgsysteem 

betekent voor Afghaanse begrippen in ieder geval een grote 

stap vooruit. Desertie heeft zich tot nu toe niet voorgedaan. 
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Over rekrutering zijn afspraken gemaakt die Nederland 

het recht geeft rekruten te weigeren of terug te sturen. Dit 

is tot nu toe niet nodig gebleken. Om de justitiele sector 

verder te versterken zijn trainingen voor rechters, openbare 

aanklagers en andere actoren binnen de justitiële sector als 

advocaten en traditionele bemiddelaars gestart. Nederland 

heeft rule of law experts via de VN, de EU en het Afghaanse 

ministerie van Binnenlandse zaken geplaatst langs de hele 

openbare orde en justitieketen. Er worden communitybij-

eenkomsten georganiseerd in Kunduz om de relaties tussen 

bevolking, politie en justitie te versterken. 

Het zal tijd, geduld en veel inspanning van Afghaanse en in-

ternationale actoren vergen om een duurzaam resultaat voor 

de langere termijn te boeken. Zoals ook tijdens de laatste 

internationale conferentie over Afghanistan in Bonn bespro-

ken, is continuering van donorgeld en een politieke oplossing 

daarvoor onmisbaar. Voor financiering van de Afghaanse 

veiligheidsketen zijn inmiddels tot 2017 internationale toezeg-

gingen gedaan. De EU streeft ernaar Afghanistan nog mini-

maal tot 2020 te steunen met opleiding en ontwikkeling. Het 

proces van politieke verzoening kan met de opening van een 

politiek kantoor van de Taliban in Qatar een nieuwe impuls 

te krijgen. Mensenrechtenactivisten die wij in Afghanistan 

spraken ervaren dit als een belangrijke stap. Hoewel de mo-

gelijkheden voor Nederland als klein (missie)land tot bijsturing 

van het nationale politieke traject beperkt zijn, is de opstelling 

van de Nederlandse regering door continue aansporing van 

GroenLinks zowel in bilateraal als in internationaal verband 

welwillender en actiever dan voorheen. 

De Tweede Kamerfractie volgt de ontwikkelingen nauwgezet. 

Zowel Mariko Peters als Jolande Sap hebben de missie in-

middels bezocht. Zij hebben gesproken met betrokken lokale, 

nationale en internationale vertegenwoordigers en men-

senrechtenorganisaties. De fractie bedient zich daarnaast 

structureel van contact met onafhankelijke deskundigen en 

bronnen. Ontwikkelingen worden fractiebreed besproken. 

Zoals ook toegelicht tijdens de ledenbijeenkomst van 21 

december jl., beoordeelt de fractie eventuele voorvallen o.a. 

trendmatig en zoveel mogelijk gebaseerd op feiten. Criterium 

is steeds of de missie bijdraagt aan het doel van versterking 

van de civiele taken van de Afghaanse politie en de opbouw 

van de rechtsstaat.

De fractie heeft het afgelopen jaar veel energie gestoken in 

communicatie over de missie met de partij en de (kritische 

delen van de) achterban en blijft dat doen.

Nieuwe ontwikkelingen en feiten kunnen voor de fractie uiter-

aard aanleiding zijn om de steun voor de missie te herover-

wegen of de inzet te herzien. Gelet op de geschetste ontwik-

kelingen en feiten is dat voor de fractie nu niet aan de orde.

motie c. politieke oplossing afghanistan

Overwegende dat:

•	 de aan de door GroenLinks gestelde voorwaarde dat Ne-

derland zich ook actief zal inzetten voor een politieke op-

lossing voor Afghanistan tot op heden weinig is gedaan. 

•	 de fractie van GroenLinks zich steeds moet verantwoor-

den voor de missie in Afghanistan en de regering dat 

nauwelijks doet.

Roept de Tweede Kamerfractie op om:

•	 proactief het initiatief te nemen om in samenwerking met 

anderen tot een politieke oplossing te komen voor het 

conflict in en rond Afghanistan.

 

Indieners:

Afdeling Zaanstad

Pre-Advies Tweede Kamerfractie:

Overnemen

De fractie is het volledig eens met de gedachte achter de 

motie dat politieke verzoening cruciaal is om tot een oplos-

sing van het conflict in en rond Afghanistan te komen. Door 

continue aansporing van GroenLinks is de opstelling van de 

Nederlandse regering in bilateraal en internationaal verband 

welwillender en actiever dan voorheen. Het proces van poli-

tieke verzoening kan met de opening van een politiek kantoor 

van de Taliban in Qatar een nieuwe impuls krijgen. Wij volgen 

de ontwikkelingen op de voet en blijven ons waar mogelijk 

inzetten om de internationale inspanningen voor een politieke 

oplossing voor Afghanistan te versterken.

motie d. beËindigen steun aan politiemissie kunduZ

Het congres van GroenLinks, op 11 februari 2012 bijeen,

Overwegende:

•	 Dat de politietrainingsmissie waaraan GroenLinks zijn 

steun heeft gegeven alleen al door het gebleken gebrek 

aan rekruten vrij zinloos is

•	 De missie dus van begin af aan met verkeerde informatie 

is opgezet

•	 Enkele belangrijke toezeggingen (namelijk het agent-

volgsysteem en de sterke inzet van Nederland op een 

politieke oplossing) die essentieel waren voor de steun 

van GroenLinks niet reëel zijn gebleken, zoals bleek uit de 

ledenbijeenkomst van 21 december

•	 De regering de missiedoelen wil gaan aanpassen zodat 

GroenLinks opnieuw moet gaan nadenken over de steun 

aan de missie

OPMERKING CONGRESPRESIDIUM: motie C wordt 

alleen in stemming gebracht indien motie B  is ver-

worpen.
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•	 Er vanaf het begin al grote weerstand tegen deze missie 

was in de partij en deze weerstand door de bovenstaande 

feiten nog is toegenomen, terwijl er geen enkele aanwij-

zing is dat de oorlog in Afghanistan zich gunstig ontwik-

kelt

•	 Er ook nog eens reden is voor grote zorgen over wat er 

met Afghanistan gebeurt nadat de Amerikanen eind 2014 

hun leger terug getrokken hebben.

•	 Dat het congres de eigen verantwoordelijkheid van fractie 

respecteert en er van uit gaat dat zij op verantwoorde 

wijze rekening houdt met de opvatting van de leden

Spreekt uit:

•	 Van mening te zijn dat GL deze missie niet langer meer 

kan steunen 

Indieners:

Werkgroep Midden Oosten.

Pre-Advies Tweede Kamerfractie

Ontraden.

Er hebben zich sinds de aanvang van de missie geen ontwik-

kelingen of verandering van omstandigheden voorgedaan die 

aanleiding zijn om de steun voor de missie te heroverwegen. 

Er zijn geen aanwijzingen dat dit in de afzienbare toekomst 

anders zal zijn. De missie is voortvarend en eerder dan 

gepland van start gegaan. De fractie heeft anders dan de 

indieners stellen geen indicatie dat de regering de missiedoe-

len wil aanpassen of met verkeerde informatie heeft opgezet.  

Het merendeel van de in trainers is actief met de verschil-

lende soorten trainingen (basistraining, praktijktraining, 

vrouwentraining, training voor lager-, midden en hoger kader 

en train de trainers-trainingen). Wel is er minder behoefte aan 

basistrainers dan eerder voorzien. De Nederlandse regering 

bekijkt of daardoor vrijgekomen trainingscapaciteit voor 

aanvullende activiteiten kan worden ingezet. De fractie staat 

daarvoor open, maar hanteert daarbij de harde randvoor-

waarde dat het civiele karakter van de missie en de kwaliteit 

en duurzaamheid van de trainingen gewaarborgd is. Zie ook 

de toelichting bij moties B en F.

De fractie ziet dan ook geen aanleiding om de steun aan de 

missie in te trekken en ontraadt de motie. De missie draagt bij 

aan een versterkt politie- en justitieapparaat in Afghanistan. 

De fractie gaat door op de ingeslagen weg omdat zij ook op 

deze manier een bijdrage wil leveren, hoe bescheiden ook, 

aan een toekomstperspectief voor de Afghanen. 

motie e. stop politieke steun afghanistan missie

Overwegende dat:

•	 er reden is voor grote zorgen over wat er met Afghanistan 

gebeurt nadat de Amerikanen en hun partners 2014 hun 

leger terug getrokken hebben.

Roept de Tweede Kamerfractie van GroenLinks op om:

•	 niet mee te werken aan uitbreiding van de Afghanistan 

missie en te stoppen met de politieke steun aan de 

missie als andere landen zich militair terugtrekken uit 

Afghanistan.

 

Toelichting:

De afdeling GroenLinks Zaanstad is van mening dat als 

andere landen stoppen met de activiteiten in Afghanistan dit 

ook zal moeten gelden voor de Nederlandse missie. 

Indieners:

Afdeling Zaanstad

Pre-advies Tweede Kamerfractie: 

Ontraden.

De fractie volgt de berichtgeving over de betrokkenheid 

van andere landen in Afghanistan op de voet. Langdurige 

betrokkenheid van de internationale gemeenschap is nodig 

om de Afghanen perspectief op een betere toekomst te 

bieden. De bedoeling is dat de gefaseerde militaire terug-

trekking gepaard gaat met voortzetting van de inspanningen 

op het gebied van training, goed bestuur en ontwikkeling. 

De Nederlandse missie is kleinschalig, maar biedt door zijn 

integrale aanpak (hele justitieketen) en de nadruk op kwaliteit 

en duurzaamheid van de trainingen een toonaangevend voor-

beeld dat door Afghaanse en internationale partners wordt 

overgenomen. Tijdens de internationale conferentie over 

Afghanistan in Bonn zijn door de internationale gemeenschap 

(waaronder Nederland) toezeggingen gedaan voor blijvende 

betrokkenheid en financiering voor de komende 5 tot 10 jaar. 

Er lijkt dan ook geen gebrek aan internationale betrokkenheid 

bij Afghanistan na 2014 en om die reden ontraadt de fractie 

de motie. Zie ook de toelichting bij motie B en F.

motie f. geen uitbreiding missiedoelen kunduZ
Het congres van GroenLinks, op 11 februari 2012 bijeen, 

Overwegende:

•	 Dat de regering de doelstellingen wil uitbreiden van de 

politietrainingsmissie waaraan GroenLinks zijn steun heeft 

gegeven wegens het gebleken gebrek aan rekruten

•	 De	regeringsvoorstellen	voor	die	uitbreiding	voor	zover	

bekend gaan neerkomen op: 

 - training van grenspolitie

 - training van het lagere kader

 - training van politie uit andere provincies

 - trainen van trainers

OPMERKING CONGRESPRESIDIUM: motie D wordt 

alleen in stemming gebracht indien motie B  is ver-

worpen.
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•	 Dat	deze	nieuwe	trainingsdoelen	alle	vier	ongewenst	zijn	

omdat:

 - grenspolitie militaire politie is

 - het lagere politiekader door de NAVO wordt ingezet voor 

de beruchte nightraids

 - politie uit andere provincies nog minder gevolgd kan 

worden en ook de terugkomdagen niet te organiseren zijn

 - niet te sturen valt hoe de door ons getrainde trainers 

worden ingezet

•	 Dat het doel van de missie niet is om onze mensen aan de 

gang te houden maar om bij te dragen aan de veiligheid 

en de rechtvaardigheid in Afghanistan

•	 Dat dit doel veel beter bereikt kan worden door steun aan 

civiele organisaties, zoals Cordaid en Healthnet

•	 Dat het geld dat bespaard wordt door het overtollige 

personeel en materieel terug te halen naar Nederland 

daarvoor kan worden ingezet

Spreekt uit:

Tegen uitbreiding van de missiedoelen te zijn naar één of meer 

van de genoemde activiteiten:

•	 training van grenspolitie

•	 training van het middenkader

•	 training van politie uit andere provincies

•	 trainen van trainers

en van mening te zijn dat het door beperking van de missie uit 

te sparen geld ingezet zou moeten worden voor ondersteuning 

van civiele organisaties in Afghanistan.

 

Toelichting:

De Kunduz-missie kan niet goed worden uitgevoerd omdat er, 

ondanks de uitgebreide voorbereidingen en een verkennings-

missie, te weinig rekruten blijken te zijn die opgeleid moeten 

worden. Om toch wat te doen te hebben wordt nu gezocht 

naar andere soorten politie om op te leiden. Daarvoor zijn door 

de regering al proefballonnetjes opgelaten. O.a. zou Nederland 

grespolitie kunnen gaan opleiden of agenten uit andere pro-

vincies. Daarbij het onmogelijk om te garanderen dat het niet 

om paramilitairen gaat of mensen die worden ingezet bij de 

beruchte nightraids. Als er geld overblijft doordat de omvang 

van de missie wordt verkleind dan zien we dat liever naar ngo’s 

gaan.

Indieners:

Werkgroep Midden Oosten

Pre-advies Tweede Kamerfractie: 

Ontraden.

De Tweede Kamerfractie hecht aan het civiele mandaat van de 

politietrainingsmissie en houdt daaraan vast. De fractie sluit 

om die reden met de indieners van de motie het trainen van de 

grenspolitie uit. De grenspolitie is niet civiel en valt dus buiten 

het mandaat. Het is daarnaast ook onwaarschijnlijk dat de 

fractie kan instemmen met training van basisagenten van bui-

ten de provincie Kunduz, ook al gaat het om civiele agenten. 

Voorwaarde is immers ook dat deze agenten gemonitored kun-

nen worden en eenzelfde kwaliteit training kunnen ontvangen 

als de agenten in Kunduz zelf. Of hieraan kan worden voldaan 

is pas definitief te beoordelen aan de hand van eventuele 

toekomstige voorstellen daartoe van de regering waarin is uit-

gewerkt of en hoe zij aan de voorwaarden invulling wil geven. 

De motie wijst echter ook training van lager en middenkader 

van de civiele politie af, evenals training van trainers. Training 

van deze categorieën valt wel binnen het mandaat van de 

missie, omdat zij een bijdrage leveren aan civiele politietaken 

en de justitieketen versterken. Om het duurzame effect van de 

missie te vergroten is het goed dat ook deze groepen worden 

getraind. Om die reden is training van het lager en middenka-

der en trainers van de civiele politie , grotendeels in het kader 

van het Europese politietrainingsprogramma,al onderdeel van 

de politietrainingsmissie. Daarom ontraadt de Tweede Kamer-

fractie de motie.

motie g. groenlinks in actie voor europa

Het congres,

Constaterende dat:

•	 de onmacht van de Europese politieke leiders in de euro-

crisis een vertrouwenscrisis veroorzaakt die de euro en de 

Europese instellingen ernstige schade berokkent. 

•	 er, met name in de Nederlandse politiek, een terugtrek-

kende beweging plaatsvindt naar beperkte, nationale 

kaders terwijl we Europa meer dan ooit nodig hebben voor 

maatregelen op vele gebieden 

Overwegende dat:

•	 GroenLinks, bij alle kritiek die je op de Europese politiek 

kunt hebben, de Europese Unie altijd heeft verdedigd als 

de schaal waarop maatregelen moeten worden genomen 

voor een meer duurzame en rechtvaardige samenleving. 

•	 De belangrijkste punten uit het GroenLinkse program op 

alle niveaus voor de realisatie sterk afhankelijk zijn van de 

ombuiging van de Europese politiek in een meer groene en 

sociale richting (denk hierbij aan de energiebesparing, het 

gebruik van alternatieve energie, de bescherming van en 

het behoud van de diversiteit in de natuur, een duurzame 

landbouw, de voedselveiligheid, de werkgelegenheid voor 

jong en oud, de arbeidsomstandigheden, de immigratie-

politiek, de opvang van vluchtelingen, eerlijke noord-zuid-

verhoudingen, enz. enz.) 

•	 Het afbrokkelen van het gezag van de Europese instituties, 

de afnemende bereidheid om in de Europese samen-

werking te investeren en het uitblijven van noodzakelijke 

stappen om de EU verder te democratiseren, een negatief 

effect heeft op de kansen voor GroenLinks om haar doelen 

te bereiken. 

•	 Deze situatie GroenLinks dwingt actief maatregelen te ne-

men en meer dan ooit aandacht te vragen voor het belang 

van een sterk, democratisch en duurzaam Europa.   
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Roept het partijbestuur en alle GroenLinkse fracties daarom 

op om: 

de prioriteiten te verleggen en actief te werken aan een ef-

fectieve bestrijding van de financiële, economische en politieke 

crisis, een herwaardering van de Europese samenwerking en 

een democratisering van de Europese politiek die het vertrou-

wen en de legitimiteit in de Europese instellingen kan verster-

ken. 

En adviseert daarvoor in het bijzonder de volgende acties:

1. Consequent benadrukken dat de eurocrisis niet alleen een 

crisis van overheidsschulden is, maar ook een banken-

crisis; een crisis van economische onevenwichtigheden 

binnen de eurozone; en een politieke crisis, veroorzaakt 

door een gebrek aan politieke wil bij nationale regeringen 

om te doen wat nodig is om het vertrouwen in de euro te 

herstellen

2. Nadrukkelijk het debat over oplossingen voor de euro-

crisis toespitsen op de volgende punten: versterking van 

de Europese noodfondsen, bijvoorbeeld met behulp van 

de Europese Centrale Bank, alsmede de invoering van 

eurobonds; vermindering van de Griekse schuldenlast tot 

een houdbaar niveau; strikte regulering  van de financiële 

sector opdat geen enkele bank meer too big to fail is; 

verkleining van de import- en exportoverschotten binnen 

de eurozone hervorming en stimulering van de nationale 

economieën (onder meer door bevordering van toekomst-

gerichte investeringen, een ambitieuzer klimaatbeleid en  

belastingcoördinatie); versterking van de Europese instel-

lingen gekoppeld aan verdere democratisering van de EU 

3. Stelselmatig de relatie leggen tussen economie en 

duurzaamheid, het “handelsmerk” van GroenLinks. Voor 

een Green New Deal bestaat inmiddels een veel breder 

draagvlak dan in de electorale positie van de partij tot 

uitdrukking komt 

4. In de publiciteit vanuit zowel de Kamerfractie als het EP 

alle kansen aangrijpen om het nationale “frame” van de 

politiek te verbreden en de Europese dimensie van de 

grote vraagstukken op sociaal, economisch en milieuge-

bied aan te geven. 

5. Intensivering van de samenwerking van Europese Groe-

nen in het kader van de Europese Groene Partij over de 

uitvoering van het programma van de Green New Deal. 

Naast de al in gang gezette intensivering van de contacten 

tussen groene nationale parlementariërs zou GroenLinks 

het initiatief kunnen nemen voor het regelmatig houden 

van een Eurotop van groene partijleiders. 

6. Meer uitwisseling van nieuws via websites en nieuws-

brieven tussen GroenLinks enerzijds en anderzijds de 

zusterpartijen, de EGP en de gehele groene fractie in het 

Europese Parlement.

7. In EGP verband de mogelijkheid onderzoeken voor een 

Europa-breed burgerinitiatief (volgens het Verdrag van 

Lissabon) waarmee campagne gevoerd kan worden voor 

de Europese samenwerking. Bijvoorbeeld voor zonnepa-

nelen op alle daken of de invoering van de splitsing tussen 

handelsbank en spaarbank. 

8. Het expliciet maken van de Europese dimensie van ons 

programma op lokaal en regionaal niveau. Denk aan 

natuurbescherming, duurzame energie, vluchtelingen-

opvang, grensoverschrijdend vervoer, steun aan zwakke 

regio’s etc. 

9. Waar mogelijk te investeren in grensoverschrijdende 

samenwerking met onze buren: Groen, Ecolo, Bündnis90-

Die Grünen; dit behoort tot de algemene partijontwikke-

ling en zou toegevoegd kunnen worden aan de taken van 

de beoogde provinciale medewerkers.  

Indieners:

Europawerkgroep

Pre-Advies Tweede Kamerfractie en de Eurodelegatie

Overnemen

De Tweede Kamerfractie van GroenLinks heeft een effec-

tieve bestrijding van de financiële, economische en politieke 

crisis, een herwaardering van de Europese samenwerking 

en een democratisering van de Europese politiek hoog in het 

vaandel staan. De acties die in de motie worden voorgesteld 

worden ten dele al uitgevoerd. Voor zover dat niet het geval 

is ondersteunen wij deze van harte De Tweede Kamerfrac-

tie beschouwt de motie daarom als een duwtje in de goede 

richting. 

De fractie juicht een nadere samenwerking tussen Groenen in 

heel Europa toe. Tussen de fracties in de Tweede Kamer en 

het Europees Parlement is steeds intensief overleg. Tussen 

verschillende Groene fracties in nationale parlementen en de 

Groene fractie in het Europees Parlement bestaat een regel-

matig telefonisch overleg om de standpunten met betrekking 

tot de eurocrisis te coördineren. 

Het idee van een Europa-breed burgerinitiatief waarmee 

campagne gevoerd kan worden voor de Europese samenwer-

king klinkt interessant. Graag treden we met de indieners van 

de motie en de fractie in het Europees Parlement in overleg 

over een dergelijk initiatief. 

motie h.  vriJlating palestiJnse parlementariers 

Het congres van GroenLinks, op 11 februari 2012 bijeen,

Overwegende:

•	 Dat Israël beweert de enige democratie in het Midden 

Oosten te zijn

•	 Dat in 2006, op aandringen van de internationale gemeen-

schap, verkiezingen zijn gehouden in de Palestijnse gebie-

den, die volgens internationale waarnemers voorbeeldig 

zijn verlopen

•	 Dat de uitslag van deze verkiezingen (Hamas als winnende 

partij) Israël niet aanstond omdat de Palelstijnse bevolking 
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in meerderheid voor politici van Hamas had gekozen

•	 Israël direct na de installatie in 2006 van het op deze voor-

beeldige wijze gekozen parlement tientallen parlementari-

ers en zelfs ministers van de Hamas-partij heeft ontvoerd, 

in Israëlische gevangenissen gezet en tot de dag van 

vandaag tientallen van hen opgesloten houdt.

•	 Dat dit in strijd is met elke elementaire opvatting van de-

mocratie en de Inter-Parlementaire Unie (IPU) in Genève, 

de overkoepelende wereldorganisatie van alle parlemen-

ten, Israël talloze malen vergeefs heeft opgeroepen de 

Palestijnse parlementariërs vrij te laten

•	 Dat Israël daarmee de democratie saboteert

•	 Dat de Israëlische premier Netanyahu in januari 2012 op 

uitnodiging  van de Nederlandse regering op bezoek was 

in Nederland en met veel eerbetoon ontvangen werd door 

de koningin, de premier en het Nederlandse parlement 

•	 Dat op dezelfde dag en hetzelfde moment dat Netanyahu 

deze eervolle ontvangst te beurt viel opnieuw Palestijnse 

parlementariërs, o.a Dr. Aziz Dweik, voorzitter van het Pa-

lestijnse parlement gevangen werden genomen en zonder 

aanklacht ontvoerd naar Israëlische gevangenissen. 

•	 Dat dit als een klap in het gezicht van het Nederlandse 

parlement moet worden beschouwd, omdat zulks niet 

zonder medeweten en goedkeuring van Netanyahu heeft 

kunnen gebeuren

•	 Dat het aantal Palestijnse parlementariërs in Israëlische 

gevangenissen eind januari  27 bedraagt

•	 Dat Israël hiermee laat blijken geen enkel respect te heb-

ben voor het democratisch proces

Spreekt uit:

1. Dat GroenLinks ogenblikkelijke vrijlating van alle Pales-

tijnse parlementariërs eist

2. Dat GroenLinks Israël, zolang het zich schuldig blijft ma-

ken aan het ontvoeren en opsluiten van Palestijnse parle-

mentariërs niet als een democratische staat beschouwt

Toelichting:

Israel nam direct na de installatie van het democratische 

verkozen Palestijnse parlement in 2006 tientallen parlementa-

riërs van de Hamas-partij gevangen en zelfs enkele ministers. 

Nog altijd zitten er 27 in Israelische gevangenissen, meestal 

zonder aanklacht of met onzin-aanklachten. Een staat die op 

deze wijze het democratisch proces saboteert kan niet als 

een democratische staat worden beschouwd. 

Indieners:

Werkgroep Midden Oosten

Pre-Advies Tweede Kamerfractie: 

Ontraden.

Met de indieners is de Tweede Kamerfractie buitengewoon 

ongelukkig met de gevangenhouding van veel Palestijnen, 

waaronder parlementariërs maar ook minderjarigen, door 

Israel in strijd met internationale standaarden. De fractie stelt 

dit dan ook aan de orde in de Tweede Kamer. 

De fractie voelt zich echter genoodzaakt deze motie te ontra-

den omdat de motie zich eenzijdig richt op het democratische 

gehalte van Israel maar het ondemocratische handelen van 

de Palestijnse Autoriteit enerzijds en Hamas anderzijds buiten 

beschouwing laat. De fractie richt zich in haar kritiek op Israel 

steeds tot het beleid van de Israëlische regering. De fractie 

gaat niet mee met het voorstel dat GroenLinks alle staten met 

een democratische organisatie, zoals Israel, als ‘ondemocra-

tische staat’ diskwalificeert zodra wij kritiek hebben op het 

beleid van de regeringen van die staten. Ook als de kritiek 

met recht fel is, komt dit de kwaliteit van het debat niet ten 

goede. 

motie i. fleXcontracten

Het congres van GroenLinks bijeen op 11 februari 2012,

•	 Heeft kennis genomen van de voorstellen van minister 

Kamp met betrekking tot het verruimen van de mogelijk-

heden voor werkgevers om flexibele arbeidscontracten af 

te sluiten;

•	 Heeft eveneens kennis genomen van de instemmende 

wijze waarop door de Tweede Kamerfractie van Groen-

Links op dit voorstel van de minister is gereageerd;

•	 Is van mening dat de positie van flexwerkers verbetering 

behoeft, met name op het gebied van scholingsmogelijk-

heden en loopbaanondersteuning;

•	 Is van mening dat het verruimen van de periodes en aantal 

contracten dat een werkgever met dezelfde flexwerker 

mag afsluiten, naar alle waarschijnlijkheid niet zal leiden 

tot meer investeringen in scholing van de flexwerker;

•	 Is voorts van mening dat verruimen van de periodes en 

aantal contracten dat een werkgever met dezelfde flex-

werker mag afsluiten, naar alle waarschijnlijkheid niet leidt 

tot meer werkgelegenheid, maar tot een verschuiving van 

vast- naar flexwerk.

Roept de Tweede Kamerfractie van GroenLinks op om:

•	 Niet in te stemmen met een voorstel waarin sprake is van 

het verruimen van de mogelijkheden van werkgevers om 

flexibele arbeidscontracten te sluiten;

•	 Met eigen (betere) voorstellen te komen om de positie 

van flexwerkers te verbeteren (o.m. op het gebied van 

scholing en loopbaanondersteuning).  

En gaat over tot de orde van de dag. 

Indieners:

Jeannine Molier, Piet Dofferhof, Gerard van der Zandt, Victor 

van Bijlert, Gert Jan Wiersma, Titus Verhagen, Patrick Scholtes, 

Corien de Kloe, Anna Maria Andriol, Ria Sikkes, Ali Bozbey, David 

Sluiman, Ronald Dekker, Willem van der Heiden, Alfred Klein-

knecht, Femke Roosma, Arend Hamstra, Jorrit Nuyens, Jan Hoek, 

Yvonne Lammers, Jenneke van Pijpen, Wim Molenaar, Cihan 

Ugural, Nynke de Vlieger, Steef Smits, Frank van der Vorst, Berend 
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van Bemmel, Ben Ligteringen, Bas Elfrink, Karel van Broekhoven, 

Annelies van Egmond,Kees Diepenveen, Edwin Grooters, Leo 

Platvoet, Yolande Koster-Dreese, Frans Haeck, Mariska Min-Leli-

veld, Andre van Hooren, Patrick Ubags, Sietse Brouwer.

Pre-advies Tweede Kamerfractie: 

Ontraden.

Met de indieners van de motie maakt de Tweede Kamerfrac-

tie zich zorgen over de positie van flexwerkers op de arbeids-

markt en dan in het bijzonder over de scholingsmogelijkhe-

den en de loopbaanondersteuning. In tegenstelling tot wat de 

indieners beweren is minister Kamp nog niet met voorstellen 

gekomen voor verruiming van het aantal flexcontracten. De 

minister heeft louter aangegeven dat te overwegen. Het ‘hoe’ 

is dan ook nog volstrekt oningevuld. De fractie heeft daar dus 

ook nog niet welwillend op gereageerd. Wel heeft de fractie 

aangegeven benieuwd te zijn naar de uitwerking van de sug-

gestie van de minister. Zoals gezegd: de fractie maakt zich 

zorgen over de positie van flexwerkers. Doel is dan ook deze 

positie te versterken. Zie ook de recente inzet van woord-

voerder Jesse Klaver om een ronde tafel te organiseren over 

insiders en outsiders op de arbeidsmarkt en het gegeven dat 

in elk debat voor versterking van de positie van flexwerkers 

wordt gepleit. 

Het nu al uitsluiten van elke vorm van verruiming van flexcon-

tracten is dan op dit moment ook prematuur. Als een der-

gelijke verruiming gecombineerd gaat met een significante, 

structurele positieverbetering van flexwerkers is dat voor de 

fractie bespreekbaar.  

motie J. studieloon in plaats van leenstelsel

Het congres van GroenLinks bijeen op 11 februari te Utrecht,

Constaterende dat:

•	 de huidige studiefinanciering onder druk staat en dat er 

nu door veel partijen gekeken wordt naar het “sociaal” 

leenstelsel, zo ook door GroenLinks;

•	 GroenLinks reeds een goed standpunt heeft over een 

hervorming van de studiefinanciering, namelijk het studie-

loon, aangenomen in het Verkiezingsprogramma 2010 op 

het Congres van 18 april 2010;

•	 uit onderzoek van de Landelijke Studentenvakbond (LSVb) 

blijkt dat 60% van de studenten, scholieren en ouders, 

het studieloon verkiezen boven alternatieve hervormingen, 

met name het sociaal leenstelsel;

Overwegende dat:

•	  het studieloon de beste hervorming van de studiefinan-

ciering is, omdat dit 1) de toegankelijkheid van het hoger 

onderwijs waarborgt, 2) studenten financieel ontlast, 

waardoor zij fulltime kunnen studeren en geen leenangst 

ervaren en 3) bijdraagt aan de opbouw van de gewenste 

kenniseconomie;

•	 het sociaal leenstelsel een averechts effect heeft, door-

dat het sociale mobiliteit bemoeilijkt en bij studenten 

leenangst aanwakkert;

•	 GroenLinks goud in handen heeft met het solide en 

maatschappelijk breedgedragen studieloon;

Roept de Tweede Kamerfractie op:

•	  opnieuw het populaire studieloon, zoals in het Verkie-

zingsprogramma 2010, actief te promoten;

•	 voorstellen van het kabinet voor hervorming van de 

studiefinanciering te beoordelen aan de hand van de 

kernaspecten van het studieloon, te weten hoge beurzen, 

inkomensafhankelijke hogeronderwijsbelasting en geen 

leenstelsel, zowel voor de bachelor- als masterfase;

•	 de beleidsdebatten over de hervormingen van de stu-

diefinanciering niet in te gaan als voorstander van het 

compromis van het sociaal leenstelsel, maar het eigen 

studieloon als uitgangspunt te nemen;

En gaat over tot de orde van de dag 

Indieners:

DWARS, fractievoorzitters van universitaire gemeentes: Roos-Ma-

rie Bal (GroenLinks Maastricht), Matthias Gijsbertsen (GroenLinks 

Groningen), Pieter Kos (GroenLinks Leiden), Sajjad Rahnama’i 

(GroenLinks Heerlen), Noël Vergunst (GroenLinks Nijmegen), Ma-

rieke van Doorninck (GroenLinks Amsterdam)

Pre-Advies Tweede Kamerfractie

Overnemen

De fractie is tegen het huidige kabinetsplan voor de hervor-

ming van de studiefinanciering, omdat hierin het leenstel-

sel gebruikt wordt als schaamlap voor bezuinigen op hoger 

onderwijs. Bovendien straft de regering studenten die te veel 

uitlopen met een langstudeerdersboete, zodat studenten ook 

dit bedrag moeten lenen. Anders dan bij het studieloon zadelt 

het kabinetsvoorstel studenten op met te hoge kosten. De 

Tweede Kamerfractie neemt het studieloon als uitgangspunt 

in de discussie over de studiefinanciering en onderschrijft de 

in de motie genoemde voordelen, maar zal niet bij voorbaat 

compromissen uitsluiten. De belangrijkste uitgangspunten 

daarbij zijn dat afgestudeerden naar draagkracht en studie-

duur meebetalen aan de kosten van hoger onderwijs en dat 

het geld dat daarmee beschikbaar komt geïnvesteerd wordt 

in het hoger onderwijs. 

motie k. Zin in de toekomst

Het GroenLinks-congres, bijeen in Utrecht op 11 februari 2012,

Constaterende:

•	 dat het economisch zware tijden zijn, met als gevolg onze-

kerheid over munt, Europa en binnenlandse economie;

•	 dat het kille beleid van het kabinet-Rutte zorgt voor een 

politiek klimaat waarin de open, groene en sociale samen-
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leving onder druk staat;

•	 dat het motto van GroenLinks ‘Zin in de Toekomst’ is;

Overwegende:

•	 dat GroenLinks goede antwoorden heeft op de crises 

van vandaag en daarom dé partij zou moeten zijn die 

perspectief biedt in deze onzekere tijden;

•	 dat het GroenLinks dan ook voor de wind zou moeten 

gaan gedurende dit kolderieke kabinet;

•	 dat het GroenLinks niet bepaald voor de wind gaat; ons 

verhaal komt onvoldoende voor het voetlicht en Groen-

Links spreekt bij te weinig mensen tot de verbeelding;

Voorts constaterende:

•	 dat GroenLinks de afgelopen jaren een indrukwekkende 

ledengroei heeft laten zien;

•	 dat ook aan de drukte op dit congres te merken is dat er 

voldoende mensen zijn die zich willen inzetten voor de 

partij; 

roept het partijbestuur op:

een leidende rol te nemen bij het in beweging zetten van de 

gehele vereniging, zodat in Nederland weer zichtbaar is waar 

GroenLinks voor staat;

roept alle vertegenwoordigers van GroenLinks op:

proactief onze visie uit te dragen, ook wanneer de maat-

schappelijke stroom tegen zit en er niet direct parlementaire 

of electorale winst te behalen is;

roept de Tweede Kamerfractie op:

geen tijd en energie te steken in het fantaseren over nieuwe 

verkiezingen, maar zich in plaats daarvan te richten op het 

krachtig neerzetten van het GroenLinkse verhaal en zich niet 

uit het veld te laten slaan door plagerige prikjes van links of 

rechts; 

roept alle leden op:

tot veel zin in de toekomst

en gaat over tot de orde van de dag.

Indieners:

DWARS

Pre-Advies Partijbestuur en Tweede Kamerfractie: 

Overnemen

Het partijbestuur ziet in de motie van DWARS een terechte 

oproep aan alle geledingen van de partij om samen onze 

slogan ‘Zin in de Toekomst’ te vullen en waar te maken. 

GroenLinks heeft een sterk groen, internationaal en solidair 

sociaal gezicht. 

Het is ieders taak om dat gezicht in alle parlementen, staten 

en raden en via DWARS zelf zo goed mogelijk voor het voet-

licht te brengen. Sterker nog, we juichen het toe als alle leden 

zich als ambassadeur van dat gedachtegoed opstellen.

Het partijbestuur heeft geadviseerd om motie A (Democrati-

sche debatpartij) over te nemen. De richting die daarin wordt 

bepleit sluit naadloos aan bij de wens van het partijbestuur 

om de ideeënontwikkeling van GroenLinks verder te stimule-

ren en een nieuwe impuls te geven. 

De oproep van DWARS sluit ook naadloos aan bij de wens 

van het partijbestuur, dat we ons gedachtegoed uitventen in 

alle parlementen, raden en staten.

Overigens zijn we van mening dat onze Kamerfractie, net als 

de partij, altijd voorbereid moet zijn op nieuwe verkiezingen 

en dat we tegelijkertijd vooral bezig moeten zijn met het poli-

tieke ‘handwerk’. 

We bedanken DWARS voor deze aansporing en nodigen 

iedereen uit om bij te dragen aan een sterk GroenLinks. 

Kortom, wie zin heeft in de toekomst, stemt voor deze motie.


